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… alebo o Coveyovom „Najprv vypočuť, potom byť vypočutý“, aj o ľuďoch na okraji 

BOŽIE SLOVO: (Sk 15, 1-12) 

Čítanie zo Skutkov apoštolov: V tom čase prišli do Antiochie niektorí z Judey a poúčali bratov: "Ak 

sa nedáte obrezať podľa Mojžišovho predpisu, nemôžete byť spasení."  2 Keď sa s nimi Pavol a 

Barnabáš dostali do sporu a nie malej hádky, rozhodli, že Pavol, Barnabáš a niektorí ďalší z nich 

pôjdu s touto spornou otázkou k apoštolom a starším do Jeruzalema.  3 Cirkev ich teda vypravila a 

oni išli cez Feníciu a Samáriu a rozprávali, ako sa obrátili pohania, a všetkým bratom pôsobili 

veľkú radosť.  4 Keď prišli do Jeruzalema, prijala ich cirkev, apoštoli a starší a oni vyrozprávali, 

aké veľké veci s nimi urobil Boh.  5 Tu vstali niektorí, čo uverili zo sekty farizejov, a hovorili: "Treba 

ich obrezať a prikázať im, že musia zachovávať Mojžišov zákon."  6 Apoštoli a starší sa zišli a 

skúmali túto vec.  7 A keď nastala veľká hádka, vstal Peter a povedal im: "Bratia, vy viete, že Boh si 

ma od prvých dní vyvolil spomedzi vás, aby pohania z mojich úst počuli slovo evanjelia a uverili.  8 

A Boh, ktorý pozná srdcia, vydal im svedectvo, keď im dal Ducha Svätého tak ako nám;  9 a neurobil 

nijaký rozdiel medzi nami a nimi, keď vierou očistil ich srdcia.  10 Prečo teda teraz pokúšate Boha a 

chcete položiť na šiju učeníkov jarmo, ktoré nevládali niesť ani naši otcovia, ani my?!  11 A veríme, 

že aj my budeme spasení milosťou Pána Ježiša takisto ako oni."  12 Celé zhromaždenie stíchlo a 

počúvali Barnabáša a Pavla, ktorí rozprávali, aké veľké znamenia a divy urobil Boh 

prostredníctvom nich medzi pohanmi. Počuli sme Božie slovo! 

KATECHÉZKA (porov. www.inky.sk, úvahy/katechézy č. 490, 620, 626) 

Dnes nás dokument pozýva pozrieť sa na druhú oblasť skúmania synodality v Cirkvi a tou je: 

POČÚVAŤ: 

„Počúvanie je prvým krokom, no vyžaduje si otvorenú myseľ a srdce, bez predsudkov. Komu naša 

miestna cirkev „dlží počúvanie“? Ako sú vypočutí laici, zvlášť mladí a ženy? Ako začleňujeme 

prínos zasvätených osôb? Aký priestor má hlas menšín, odmietnutých a vylúčených? Dokážeme 

identifikovať predsudky a stereotypy, ktoré nám bránia v počúvaní? Ako načúvame sociálnemu a 

kultúrnemu kontextu, v ktorom žijeme?“ 

Stephen Covey vo svojom bestselleri Sedem návykov vysoko efektívnych ľudí ako jedno z týchto 

siedmych podľa neho kľúčových pravidiel pre život definuje aj toto: „Najprv sa snažte porozumieť, 

potom byť pochopený“. Píše: „Ľudia nevidia svet taký, aký je, ale taký, akými sú oni – alebo ako boli 

uspôsobení ho vidieť. Každý z nás sa pozerá na svet cez vlastné okuliare — také, ktoré pochádzajú 

z nášho vlastného zázemia a určujúcich skúseností, okuliare, ktoré vytvárajú náš systém hodnôt, 

naše očakávania, naše implicitné predpoklady o tom, aký je svet a akým by mal byť. Jednou z 

hlavných príčin, ktoré spôsobujú zlyhanie komunikácie, je, že rozliční ľudia si vysvetľujú jednu a tú 

istú udalosť rozlične. Väčšina z nás sa buď snaží o to, aby pochopili najprv iní nás, alebo, ak sa aj 

snažíme porozumieť, často pri „počúvaní“ pripravujeme svoju reakciu. Preto hodnotíme, radíme, 

zisťujeme alebo interpretujeme z nášho vlastného hľadiska. A nijaká z uvedených reakcií nie je 

chápajúca. Všetky vychádzajú z nášho života, z nášho sveta, z našich hodnôt. Skutočne počúvať tak, 

aby sme sa dostali do mysle i srdca druhého človeka, sa nazýva „empatické počúvanie“. Znamená 

to počúvať s porozumením. Je to snaha vidieť svet očami druhého.“ Potom hovorí o druhej polovici 

tejto svojej zásady: „“Najprv sa snažte porozumieť,“ to neznamená, že máte iba porozumieť. Ne-

znamená to, že si budete robiť nárok poúčať a ovplyvňovať druhých. Znamená to iba toľko, že 

budete počúvať a snažiť sa porozumieť ako prví. Teraz prichádzame k druhej polovici zásady - 

„snažte sa byť pochopený“. Keď skutočne, hlboko rozumieme jeden druhému, otvárame dvere 

tvorivým riešeniam a Tretej ceste [vzájomného konsenzu]. Naše rozdiely viac nie sú kameňom úrazu 

v komunikácii a rozvoji. Naopak, stávajú sa odrazovým mostíkom k synergii.“ (krátené).  

Úryvok zo Skutkov apoštolov, ktorý zachytáva mimoriadne dramatickú udalosť na samom počiatku 

dejín Katolíckej Cirkvi a ktorá viedla k zvolaniu prvého ekumenického koncilu Cirkvi v Jeruzaleme, 

je akoby čítankovou ilustráciou tohto pravidla – tak problémov pri jeho opomenutí, ako aj riešenia, 

ktoré povstalo z jeho uplatnenia. Poďme sa na to pozrieť! 

V Antiochii prekvitá živá farnosť, rastúca a plná Ducha. Je tvorená pohanmi, ktorí nepoznajú Mojži-

šov zákon, nežijú podľa neho ani nie sú obrezaní ako tí, ktorí sa v tej dobe obracali na židovstvo 

a ako prozelyti boli síce v dospelosti ale predsa obrezaní. Do tejto farnosti prichádzajú kresťania zo 

židovstva, ktorí sú z toho zhrození a naliehavo žiadajú, aby sa pohania dali obrezať a dodržiavali 

Mojžišov Zákon – v ich chápaní je to samozrejmé, normálne, kresťanstvo je predsa iba pokračova-

ním židovstva a Ježiš je židovský Mesiáš! Proti nim sa postavia, ako advokáti pohanov, Pavol 

a Barnabáš, pretože sú svedkami toho, že títo ľudia prijali Ducha Svätého a Božiu milosť úplne 

rovnako, ako Židia a to bez toho, aby čokoľvek židovské predtým prijali alebo zachovali – neskôr 

o tom Pavol napíše dosť ostro Galaťanom: „Ten, ktorý vám dáva Ducha a robí medzi vami zázraky, 

robí to na základe skutkov podľa zákona, alebo z poslušnosti viery?“ (Gal 3, 5). Aj im toto stanovis-

ko pripadá úplne samozrejmé. Namiesto počúvania a snahy pochopiť jeden druhého kričia po sebe 

a vznikne medzi nimi „nie malá hádka“ – čiže veľká! To isté sa opakuje aj v Jeruzaleme – až kým to 

Peter nezarazí! Všetci stíchnu a konečne začnú počúvať. Konečne sa začínajú snažiť jeden druhého 

pochopiť – Pavla i Jakuba, pohanov i Židov. A z toho sa zrodí oná „Tretia cesta“ – dielo Ducha! 

UVAŽUJEME: 

A teraz poďme k otázkam! Počúva-

nie je prvým krokom – ako by sme 

inak mohli vytvoriť jednotu jediného 

Tela, keby sme nepočúvali pozorne 

jeden druhého a spoločne Krista? 

1) S otvorenou mysľou a bez pred-

sudkov – ako na tom sme? Predsud-

ky – toto je hriešnik, alkoholik, 

gauner, toto je taký „matrikový“, na 

toho pozor, čo tu tento chce?,… 

Koľko ich máme? Koľko by sme ich 

pri úprimnom hľadaní našli? 

2) Komu naša partikulárna cirkev 

„dlží počúvanie“? Počúvame 

a usilujeme sa počúvať a pochopiť, 

vcítiť sa do situácie a porozumieť 

vôbec jeden druhému vo farnosti, 

v lavici v kostole, v malom spolo-

čenstve? A nakoľko sa aj jeden 

druhému otvárame a odkrývame 

svoje vnútro a dávame si záležať, 

aby nás mohli pravdivo spoznať, 

pochopiť, porozumieť nám? 

A vlastne – stojí vôbec o to niekto 

z bratov a sestier okolo nás? 

Mladí, ženy, menšiny – Rómovia, 

imigranti, Vietnamci,… odmietnutí 

a vylúčení – bezdomovci, narkomani, 

alkoholici,… – ako ich počúvame? 

Usilujeme sa porozumieť ich 

situácii, pochopiť ju a ich, vcítiť sa 

do nich a do ich osudov? Zaujíma 

nás, ako oni vnímajú nás, Cirkev, 

Boha? A naopak – čo robíme preto, 

aby sme sa im priblížili, aby sme im 

pomohli porozumieť, pochopiť, 

prijať Krista, Evanjelium, Cirkev? 

3) Dokážeme identifikovať predsudky 

a stereotypy, ktoré nám bránia v 

počúvaní? – najmä voči týmto 

skupinám na okraji? Ako ich môže-

me prekonať? Aby sme k nim 

pristupovali rovnako, ako k tým 

„dobrým“ a „známym“, s ktorými 

sme navyknutí vo farnosti žiť? 

4) Ako načúvame sociálnemu a 

kultúrnemu kontextu, v ktorom 

žijeme? Vieme sa prispôsobiť 

kultúre ľudí okolo nás – aj tých 

cudzích, vylúčených, na okraji 

spoločnosti? Vieme sa im prihovoriť 

ich jazykom? Vieme im podať 

Evanjelium tak, aby mu rozumeli? 

Vieme, nakoľko je to možné, včleniť 

ich osobitosti, kultúru, životnú 

skúsenosť do života, praxe a slávenia 

našej farnosti, takže im sa stávame 

miestom, kde sa cítia ako doma a my 

sme, naopak, obohatení o ich 

pohľad, skúsenosť, spôsob žitia 

Evanjelia, žitia spoločenstva Cirkvi? 

SKÚMAME: 

< Prejdite si spolu všetky tieto 
otázky. Berte ich vážne, nájdite čo 
najviac dobrých vecí ale aj nedostat-
kov a chýb. Uvažujte, čo by bolo 
dobré urobiť, aby sme v tom boli 
lepší? Čo môžeme urobiť my sami? > 


